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Kedves barátaim, kuckósok és nem kuckósok! 

 

A legutóbbi Levelek, a 18-ik, 2009 novemberével kezdődően az 2010-es év 

eseményeit fogta egybe, ám Kuckón kívüli történéseket is befogadott. Úgy 

döntöttünk, hogy a 18-as levelet rostálva, egybekötjük a 19-ikkel, a 2011-es 

esztendőről szóló Levéllel, s képeket is illesztünk a szövegek mellé. Egyelőre 

elektromos postán, illetve interneten publikáljuk, de hátha lesz mód spiráloztatni  

és idővel füzetként is megjelentetni. 

Bajzik Györgynek (Gyurinak) folyamatos segítségéért ezúton is köszönetet 

mondunk. 

Fogadjátok szívesen képes Levelünket újévi ajándék gyanánt.  

 



 2 

 

 

 
Megalapítottuk a Játszó – Kuckó – díjat, 

s át is adtuk 2009. november 29-én, azon a 

találkozón, melyen mi kuckósok ünnepeltük 

magunkat, hogy tíz éven át sikerült együtt 

maradnunk. A díjat meglepetésnek szántuk. S 

az is lett. Én elmondtam az előre megírt „ünnepi 

beszédet”, Kósa Vilma meg átadta a tűzzománc 

borítójú mini naplócskát, pontosabban nem 

átadta, hanem nyakba akasztotta. 

Egyébként mindenki hozott valami meglepetést, 

aminek örülhettünk, többen az írásukat valamely kuckós élményükről, melyet 

aztán fel is olvastak. 

Egy részlet a díjátadó beszédből. 

„Kedves Barátaim! 

Olykor-olykor elhangzik a mondat, a gyerekeink 

mondják; ti többet foglalkoztok baráti és 

tanítványi társaságotokkal, mint a családdal. Ez 

ugyan nincs így, de felőlük nézvést, mintha így 

volna. Holott csak annyiról van szó, hogy több 

közösségi pihenőt tartunk, azaz több közösségi 

alkalmat teremtünk, többet annál, mint amennyit a család képes adni; pihenőt, 

ünnepet, azok társaságában, akik körében feltöltődünk, feltöltődhetünk. Az 

energia, amely itt, ebben a közösségben, nevezzük nevén, a Kuckóban, a 

megtervezett jeles napok óráiban bennünk akkumulálódik, visszaáramlik, 

mégpedig busásan, a családba. 

Jól gondolták azt az istenek, hogy ünnepnek lenni kell, tudták igencsak 

pontosan, hogy ünnep nélkül nincs élet, ahogy alvás nélkül sincs és munka, 

alkotás nélkül sincs. Az ünnep egy része öröklődik, más 

részét magunknak kell kialakítani. Minthogy rohanó 

korunkban az öröklött ünnepek, tehát az állami, egyházi 

ünnepek hovatovább arra szolgálnak, hogy pihenjünk, 

kiránduljunk, templomba menjünk, rekreációs 

igényeinket kielégítendő, mi késztetődünk arra, hogy 

megteremtsük a magunk közösségi ünnepeit, hogy erőt 

merítsünk egymásból, s feltöltődjünk lelki, szellemi 

energiákkal. 

S mi késztetődtünk is erre, tíz éve működik a Kuckó. 

Dokumentációnak itt a Levelek, s itt vagyunk mi is 
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negyvenhárman - Tomcsányi Kati, Lovász Gabi,  és Tóth Vendel kivételével, akik 

közben eltávoztak a másik világba -, itt vagyunk tíz évvel ugyan öregebben, de itt 

vagyunk. 

Engedjétek meg, hogy most, hajdani kezdeményezők megköszönjük nektek tíz 

éves barátságotokat, hűségeteket, azt, hogy elfogadtatok bennünket, 

jószándékunkat néztétek, s nem akadtatok fenn, nagyon nem, a hibáinkon. 

Isten adjon a Kuckónak még néhány jó évet! 

 

 
Aki dudás akar lenni. A 2009-es adventi kuckóról 

 

Dr. Juhász Katalin és Szabó Zoltán néprajz-

kutatók - egyikőjük énekes, másikuk dudás - 

kuckós vendégszereplését akként hirdettük, 

mint kik szóval és muzsikával idézik meg a 

karácsonyi ünnepkör zenés hagyományait. És 

ezt meg is tették magas színvonalon, ám ennél 

többet cselekedtek, elhozták derűjüket, 

életszeretetüket, mely egyként áradt a 

művészházaspár személyiségéből meg persze a muzsikálásukból, Szabó Zoltán 

dudanótáiból és felesége énekéből. 

Nits Márti közreműködésével minket is megénekeltettek, s jókedvünk 

határtalanra nőtt. A dudanóták egyébként is vidámak, derűs érzések hordozói, 

ám ahogy ezeket megszólaltatták a művészeink, mintha zöldellő réten vittek 

volna minket a karácsonyi jászolhoz, mivel hogy eljutottunk a karácsonyi 

énekek révén odáig is 

 Megkértem még az elején, amikor azt 

énekeltük, hogy Aki dudás akar lenni, pokolra 

kell annak menni, Ott kell annak megtanulni, 

hogyan kell a dudát fújni, megkértem Szabó 

Zoltánt, mesélné el - beszélgetni is lehetett -, 

miként lehetséges, hogy a dudást a nóta 

összekombinálja a pokollal. 

A középkori egyházi felfogás szerint - hangzott 

a válasz -, a dudanóta pokolba való, mivel táncra ingerlő, duhajkodásra késztető, 

tréfás is, csúfolkodó is. Hát ez a hajdani vélekedés köszön ki a népdalból. Bosch 

képein - folytatta –a dudás fújja a talpalávalót az pokolbeli ördögöknek.  

Jómagam azonban akként vélekedem, hogy a kép a pokoljáró dudásról, inkább 

metaforikus jelentésű.  József Attila, aki mottó gyanánt többször is megidézte e 

népdalt egy-egy versciklusa előtt, ő sugallja: Az igazi művész nem kerülheti el, 

hogy be ne járja a szenvedés poklait. 
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Mikó István a Kuckóban 

 

Mindjárt 2010 januárjában Mikó István volt a 

vendégünk a Kuckóban. Mikó István, a színész. 

Két órán át beszélgettünk. Eleddig láttam, 

láthattam alakításait, a figurákat, akiknek a 

bőrébe belebújt, a többnyire nyájas, humort 

fakasztó, kedvesen dörzsölt vagy jámboran 

mulattató és szánandó figurákat, s bizony 

mondom, ha a címlapon vagy a tévé 

képernyőjén olvasható volt a neve, már örvendeztem előre, jó esténk lesz. 

Olykor Chaplint asszociálta, máskor - még mielőtt alakította volna a derék 

katonát -, Svejket. És most, végre, láthattam Mikó Istvánt élőben is. 

A barátaim, ismerőseim a Kuckóban, akik eljöttek a látására, szorongatták a 

kezemet, de jó, hogy elhívtad, de jó, hogy eljött – mondták.  Két teljes órán át 

úgy hallgatta mindenki, mintha színházban ülne, olyan odaadással, figyelemmel, 

kíváncsisággal, holott a két órában nem volt semmi színházas, nem volt játék 

semmiféle stílusban, műfajban. Kabaré pláne nem volt. 

Ült köztünk egy férfi, aki éppen hatvan éves, beszélt az életéről, küzdelmeiről, 

szerepeiről, önön természetéről, ült korpulensen, cseppet sem elegánsan, 

pontosan fogalmazott, némi öniróniával, de köznyelven, a miénken, s ahogy 

beszélt, mesélt, olykor már nem is őt, nem csak őt, magunkat is láttuk, hiszen ez 

a hatvan éves férfi ebben a mi világunkban él, s élte meg, miként mi is, az 

örömöket, kudarcokat, vágyakat, a konfliktusokat, melyeket gyakorta nem is a 

véletlen, hanem a társadalom által generált törvényszerűség produkált. 

Megivott két-három pohárka pálinkát, dicsérte. Evett zsíros kenyeret hagymával, 

jólesett neki, csúszott rá a vörös bor is. Közben csevegett az emberekkel, 

válaszolt a kérdésekre. Oldott volt. 

És mintha érdeklődéssel hallgatta volna, amit meséltem neki az anyai 

nagyapjáról, akit gyerekként ismertem Kisvárdán, meg az édesanyjáról, aki 

osztálytársam volt, megint csak Kisvárdán, s az apukájáról, aki ugyanott, 

fölöttem járt négy évvel. 

Ígértem, küldök majd egy fényképet, ahol az ő ősei az én őseimmel együtt 

piknikeznek az ajaki szőlőben, édesapám szőlejében, talán 1942-ben. 

 

 

  

Névnap előtt. Bezdán Jóskáról 

1969 óta ismerjük, becsüljük, kedveljük és szeretjük egymást Bezdán Jóskával. 

Kapcsolatunk most fordul a negyvenegyedik évébe. Ha jól számolom, Józsi 

akkor, mikor először találkoztunk a Várban, a Szentháromság téren, a 

Műegyetem Villamosmérnöki Karának Kollégiumában, annak is az egyik 

félemeleti termében, ahol a színpadi próbák folytak – ma művelődési célokat 
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szolgál a neogótikus épület - 24 évesnek mondhatta 

magát, én meg 41-nek. Tehetséges versmondó volt, 

kitűnő színészi adottságokkal. Az elmúlt negyven 

évben mindig játszott, vagy velem, velünk, a vári 

színpadosokkal, a kuckósokkal, vagy mással, 

másokkal, a dunakeszi színpadon, a munkahelyén, 

baráti körben. Józsi ugyanis pompás érzékkel írt(ír) 

szatirikus jeleneteket, paródiákat, s azokat színpados 

barátaival elő is adta, kollégiumokban, évfolyam-

bulikon, az egyetemen, nyugdíjas búcsúztatókon.  Itt 

akár (Cserna Csabával együtt) sztárnak is érezhette 

magát, Úgy számon tartották. Azt írtam tavaly, miután 

a Dunakeszi Színpaddal bemutatkoztak nálunk is, 

Tiszakürtön, a Nem félünk a farkassal, hogy Bezdán József, ha nem jegyzi el 

magát a villamosmérnökséggel, profi színész is lehetett volna.   

És még nem szóltam arról, hogy az én hatvanöt éves barátom kiváló 

bridzsjátékos, jó nagyapa és hűséges barát, ha úgy hozza a hangulata, pompás 

viccmesélő és nem utolsó sorban remek villamosmérnök szakember. Most ment 

nyugdíjba a Vertesz nevű cég francia utódjától, ahol is kezdetektől fogva 

dolgozott.  

A Játszó ember alapítványnak alapítója, egy időben elnöke, ha úgy jön ki a 

lépés, jó humorú mulató-társ, a Kuckó becsült tagja, olyan, aki után rögvest 

érdeklődik az ember, ha történetesen nem találja az összejöveteleken: Hol van 

Bezdán Józsi, nincs tán valami baja? 

Mindig derülök, felderülök, ha látom.  

Jó volna még derülni valameddig! 

Isten éltessen hát sokáig Józsikám! 

 

 

Thész Gabi hazajött hozzánk 

 

Sok kedves, bájos, okos, tehetséges, intelligens lány 

találtatott a színpadon, a Vári színpadon, annak első tíz 

évében is, a hetvenes években, de varázslatosabb alig, 

mint Thész Gabi, aki a Zeneakadémiára járt, s akit, ha 

jól emlékszem, Szintai Péter hozott, mint földijét, 

szekszárdit, mint olyat, aki karnagynak készül, s aki 

segíthet a zenei feladataink megoldásában. Éppen a 

Weöres műveiből készült Tapéta és árnyék című 

alkotásunkat próbáltuk. És Gabi jött és beépült a 

csapatba, és a lélek kiült a szemére, és sugárzott. 

Thész Gabi, örömmel jelentem, nem változott, 
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varázslatos volt most is, harmincnyolc év után, sugárzott, mikor Mahlert 

interpretált, amikor a hivatásáról beszélt meg az 

életéről. 

Sokan voltak rá kíváncsiak, a régi társak is, meg 

mások is, milyen élő-valójában a Rádió 

Gyermekkórusának nevezetes vezető karnagya, 

a Kodály-módszer világot járt népszerűsítője. 

És senki nem csalódott.  Thész Gabi olyan volt, 

mint régen.  

Pedig őt is meggyötörte az élet. 

Születik az ember, ki egyre, ki másra? 

Mintha jobbak lettünk volna ezen az estén! 

Bár máskor sem vagyunk nagyon rosszak. 

 

 

 

 

Pálffy Margit a Kuckóban 

A kuckóban ülök. Szinte, mint vendég. Nincs más tennivalóm, hallgatni Pálffy 

Margitot, vendégünket, a színészt és előadóművészt, 

pontosabban műsorát a Kussoltat a sors címűt, 

melyet Latinovits emlékezetére újított fel. 

Ülök, hallgatok és csodálkozom, mért nem 

rendülök meg, mért nem kerülök hatása alá, mikor 

kitűnő szövegeket hallok számtalan regiszteren, 

mélyen átélten.  

Mintha déja’vu élményem volna. Ilyen s ehhez 

hasonló irodalmi műsort hallottam nem egyet 

hajdanán, Latinovitstól magától is, s az akkor 

hatott, de még hogy, most is borsózik a hátam. S 

akkor most mért nem? Talán a hajdani élmény 

miatt, a déja’vu miatt? Követem a talentumos előadót, s az üzenet mégis elakad 

valahol az agyam tájékán. Mért nem jut el a szívemig! Mi változott, a közeg, az 

akusztika, vagy éppenséggel én? 

Ülök, hallgatok, a végén lelkesen tapsolok, mindenekelőtt a teljesítményt 

jutalmazom, a vállalást, a munkát, ami beépült a műbe. 
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Füzesséry Zoltán a zenéről. A fiatal művész Bajzikéknál, a Kuckóban 

 

Most éppen náthás vagyok, oldalvást ülök, hogy ki 

tudjak lépni, ha fújni kell az orrom, a kedves 

Bajzikéknál, a kihelyezett kuckóban, ahol van pianínó, s 

ahol most éppen Füzesséry Zoli játszik Chopint és 

Mendelssont, a kedves és tehetséges Zoli, akit 

szeretünk, s akire úgy tekintünk, mint ki a családhoz 

tartozik, a mi nagy családunkhoz, a kuckósokhoz. Azért 

is említem invalidus voltomat, hogy jelezzem, nem 

tudok szólni a játékról magáról, mivel az orrommal 

voltam és a slejmmel elfoglalva. Ám ami hibátlanul eljutott hozzám, a szöveg, 

Füzesséry Zoli kísérő szövege, amint elemezte a zenét, szinte vallásos áhítattal, 

amint hivatkozott odaadó szeretettel nemrég elhunyt tanárára. Mindez magával 

ragadó volt, s azt fogalmaztatta meg velem, hogy aki így láttat prózában, aki 

ilyen érzékenységgel szól másokról, az mindig is arra törekszik, hallgatóknak. 

Füzesséry Zoltán igazi művész, nem csupán interpretátor. 

A minapában olvastam, hogy a szakrális megvilágosodás nem hasonlítható 

máshoz, mint ahhoz az élményhez, amit akkor mondhat magáénak a fogékony 

befogadó, ha valamely zeneműnek vagy 

költeménynek a hatása alá kerül. Füzesséry Zoli 

úgy éli a zenét, mint ki a zene által 

megvilágosodik, s mint ki ezt az élményt 

továbbítani is képes. 

Elfelejtettem említeni, hogy a mi fiatal 

művészünk, mióta nem találkoztunk, már 

diplomázott is, már koncertezik is, és 

tanárkodik is, mi több, doktorálni készül zenetudományból. 

 

 

 

Cserna Csaba önálló estjei 

 

Cserna Csaba érzékeny művész, korfaggató művész, 

nevetést csiholó művész, tükröt tartó művész. Két önálló 

előadását is hallgattam mostanában Az egyiken – ezt a 

nagykőrösi tanítóképző főiskola diákjai előtt mutatta be - 

bekalandoztatta velünk az elmúlt magyar hatvan évet, de 

szólt bár a szatirikus mű az inflációs időkről, az ötvenes, 

hatvanas évekről, a hallgató-néző, miközben szordínósan 

vagy harsányan kacagott, mindig magára gondolt, önön 

helyzetére.  A másik műsorát - ezt a kihelyezett 

kuckónkon, Kismaroson láthattuk, hallhattuk tőle – Fehér 
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Béla tárcanovelláiból és Dolák-Saly Róbert groteszkjeiből, abszurdjaiból 

állította össze, és hát tapinthattuk a jelent, ezt a furára sikerült, a diktatúra 

nyomát viselő, felemás kapitalista világot, szánandó emberi viszonyokkal, 

fejetetejére állított helyzetekkel, karikírozott jellemekkel. Magunkat is sajnáljuk 

e közben, talán azért, mivel a groteszk, abszurd, szatirikus írások szerzői maguk 

is szánják sajnálatraméltó, mulatságos figuráikat. 

Cserna Csaba pedig, aki láttat, mindehhez hozzáilleszti a maga emberségét, 

melyet gesztusokban, mimikában is megjelenít. Nem ítélkezik, inkább felmutat, 

s ahol a szöveg adja, ábrázol. Nemcsak beszél, mint az előadóművészek 

általában, de játszik is, helyzeteket és figurákat teremt, s ekkor látszik meg 

igazán, hogy milyen jó színész is ez a Cserna Csaba. Előadóművészetét 

feldúsítja – mértéktartóan – színi, ábrázoló elemekkel.  

Mindkét alkalommal nagy sikert aratott. A közönség vastapssal jutalmazta 

teljesítményét. 

Várjuk Csabám, a folytatást! 

 

 

 

Drégely és Kékkő váránál. Hazafias nevelésben részesítettük magunkat 

Kismarosról mentünk Drégely várához meg 

Kékkő várához (ez utóbbi a határon túlra esik), 

ugyanis eldöntöttük egykoron, hogy 

mindenekelőtt a történelmi Magyarországgal 

ismerkedünk, s azzal a régióval, amelyben 

évente egyszer-kétszer tanyázni szoktunk. Ha 

Tiszakürtön tartózkodunk, a Tiszazugot 

cserkésszük, ha Kismaroson, a Dunakanyart és 

Nógrádot. 

Baktat-tunk felfelé a turista ösvényen Drégely várához, s 

mondtuk a Szondi két apródját, és fent a tetőn olvastuk az 

ismertető szövegeket, megidéztük az egykori kicsiny 

várvédő sereg önfeláldozó hősiességét, barangoltunk a 

romok közt, beszélgettünk ötvenhatról is, meg az 

úgynevezett hazafias nevelésről, aminek a 

szóhasználatától is félünk, noha ez nem jelent mást, mint 

megtalálni a módját, miként lehet elültetni a gyerekben, a 

kamaszban a hazaszeretet érzését, mi történetesen arról 

szóltunk, milyen fontos volna, ha az iskolai osztályok 

minden évben elzarándokolnának régi dicsőségünk vérrel 

öntözött helyeire, történetesen Drégely várához, s a pedagógusok ott tartanának, 

mondjuk, osztályfőnöki órát. Hogy az efféle rendkívüli foglalkozás mennyire 

emlékezetesebb, mint a hagyományos! Érthető, a tudást ilyekor és rendszerint 

élmény tartósítja. Akkor már szóltunk arról is, hogy kellenének a karizmatikus 
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pedagógusok, akiket lehet követni, akiknek lehet hinni, s hogy ez a fajta 

kiveszőben van, s az oktatásirányítás nemigen foglalkozik a minőség erkölcsi és 

anyagi megbecsülésével, s csak az egyetemi rektoroknak ad három és félmillió 

havi fizetést, ami abszurdum, s hogy ez a havi összeg egy átlag pedagógus 

három és félévi bére. 

Innen elautóztunk Kékkőre, s meg voltunk 

hatva, hogy a szlovák múzeumban korrekt 

magyar nyelvű feliratok fogadtak, s hogy külön 

szobája van a Balassi Bálint relikviáknak, és 

mondhattuk hangosan a nagy költő verseit, s 

mintha ott lebegett volna a szelleme is, jó volt 

magyarnak lenni, s tudni, hogy ahhoz a 

nemzethez tartozunk, amely nekünk adta ezt a 

kalandos életű, zseniális lírikust. 

Óriási élmény volt az is, hogy sorompó sehol, roboghattunk a határon, senki fel 

nem tartóztatott 

 

 

 

Uray Zsuzsa meg a színészei remekeltek a Nyárköszöntőn 

 

Remek színházi élményben volt részünk 

Tiszakürtön, a Nyárköszöntő első estéjén. A 

tavaly már nagy sikert aratott Dunakeszi 

Pinceszínház – akkor a Nem félünk a farkastól 

című Albee darabot mutatták be – jött el 

hozzánk, - Bezdán Jóska révén barátaink ők már 

–, s ismét arattak. Uray Zsuzsa a dramaturg és 

rendező Szabó Magda rádiós hangjátékát 

igazította színpadra leleményesen, mondhatni 

bravúros egyszerűséggel, s a gyermek Händel és az apja konfliktusából – az apa 

jogászt akarna a fiából, a gyerek meg született zenei zseni – olyan színjátékot 

produkált, hogy megrendítette a nézőtéren ülőket. A magunk szülői és 

generációs problémáira ismerhettünk, s a játék nyomán a megoldásra is. Többen 

a szemüket törülgették. Még nem mondtam, a színjáték címe: A hallei. 

Minden színész végig a színen volt. Kámzsás köpenyben. Amikor szerepbe 

léptek, lekerült a fejről a kámzsa, s amikor lekerült, remek jellemeket formáztak. 

Felnőtt játszotta a kilenc éves Händelt, és hittünk neki is, miként a többi 

figurateremtőnek. 

Nemcsak a színészeket, de a rendezőt, Uray Zsuzsát is ünnepelte a közönség. S 

ő hárított, mondván, remek a Szabó Magda szöveg. Persze, és remek a rendező. 

Jómagam újfent gratulálok. 
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A községből és a környékről most is többen jöttek. De nem többen, mint tavaly. 

Noha nem kértünk fizetséget. Ahogy nem kért a Dunakeszi Pinceszínház 

társulata sem tőlünk. 

Köszönjük nekik. 

Egyébként a pincéseknek új nevük van. A korán elhunyt alapító rendező után 

ekként jegyzik hovatartozásukat: Uray György Színház és Műhely. 

 

 

 

 

Beszélgetés a Tiszazug jövőjéről 

A Tiszakürti Nyárköszöntő másodnapján jeles értelmiségieket ültettünk a 

körünkbe – megtiszteltetésnek vettük, hogy 

velük beszélgethettünk -, nyilatkozzanak, miként 

vélekednek ennek a tájegységnek, a Tiszazugnak 

a jövőjéről. Nekem kellett faggatnom őket, de 

elkalandoztunk, elkalandoztam, a témától ugyan 

el nem szakadva, de szó esett erkölcsi válságról, 

bomló családokról, a közösségek szerepéről, 

nemzettudatról, magyarságtudatról, iskoláról, 

mely nincs a helyzete magaslatán, az 

értelmiségről, ennek kapcsán a pedagógusokról, s még több egyébről.  

Akiket szóra bírtunk dr. Varga Csaba jogfilozófus, akinek Tiszainokán van 

falusi háza, dr. Boross Gábor itteni állatorvos, dr. Vinczeffy Zsolt közgazdász és 

filmes, aki szintén nyári lakosa Inokának, Pfeffer Ferenc földmérnök, Tiszainoka 

volt polgármestere és a már többször emlegetett Tálas László kertészmérnök, a 

tiszakürti Arborétum vezetője.  

Ami a csapongó beszélgetésből kiderült; kevés a jobbítani 

akaró, közösségben gondolkodó értelmiségi ezen a tájon, 

kevés a polgárosodást előrevivő, civil szerveződésű 

közösség. A valamikori kismesterségek kihalnak, nincs 

utánpótlás, a megmaradást segítő hagyományok is 

kiveszőben, a református egyház, mely hajdan 

közösségformáló nagyhatalom volt, enyészik, annál 

nagyobb befolyása van a tévének. A portákon már nem 

találni zöldségeskertet, de baromfi ólat sem, mindenki a 

„pinamarketben” vásárol, mert olcsóbbnak tetszik, ily 

módon délelőtt is lehet a televíziót nézni. 
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Nemzetben gondolkodni 

Az említett Nyárköszöntőhöz, még pontosabban az említett körbeülős estéhez 

kapcsolódik, amiről most szólni próbálok. Értelmiségiek, akik baloldalinak vagy 

liberálisnak tudják, mondják magukat, feszengenek, ha a fogalom, hogy nemzet, 

nemzetben való gondolkodás beleszövődik a beszélgetés szövetébe, s mintha 

darázs röpködne, igyekeznek azt el is hessegetni, vagy ha egy körbeülős estén 

vagyunk, miként mi voltunk Tiszakürtön, igyekeznek a fogalomtól 

elhatárolódni.  

Egyik tudós kollégám mondta régebben, Erdélyből jött, hogy ő előbb európai, 

aztán magyar. Barátom, az építész most meg akként fogalmazott, hogy ő 

közösségekben gondolkodik és nem nemzetben. Másnap egy négyszemközti 

beszélgetés során pedig azt mondja nekem egyik kedves kollégám, hogy ő nem 

érti a Pistát, hozzá is akart szólni, hogy ugyan mért nem vállalja fel a nemzetben 

való gondolkodást, de nem mert szólni. Kiderült, hogy eme oldalon állók meg 

szoronganak, attól tartanak, hogy a nemzetben való gondolkodásuk nyílt 

vállalásával bélyeget sütnek magukra, azt mondhatják, vagy gondolhatják róluk, 

hogy nacionalisták, soviniszták. 

Magam vállaltam és vállalom, hogy előbb vagyok magyar s csak aztán európai, 

hogy mindenekelőtt nemzetben gondolkodom, s csak azután Európában, s ez 

számomra azt jelenti, hogy ragaszkodom a múltamhoz, a magyar és cipszer 

őseimhez, a hagyományokhoz, a történelmünkhöz, a kultúránkhoz, az egy 

nemzetnél sem vagyunk alábbvalók Zrinyi féle tételéhez, s a népünkre jellemző 

toleranciához, a Karácsony Sándor féle mellérendeléshez, s magyarként kívánok 

jelen lenni Európában, befogadni mindent, ami nincs kárunkra, a 

reformpedagógiákat történetesen, beépíteni minden eredményt, amiből hasznunk 

származik.  

Konzervatív vagyok magyarságomban és liberális európaiságomban. Így vagyok 

magyar. 

Ady volt és marad a költőm. 

 

 

Virágh Tibor László-napi köszöntése a Nyárköszöntőn 

Talán az áprilisi naplóban írtam panaszos öniróniával, hogy megfeledkeztek a 

barátaim, a kuckósok többen, a 

névnapomról, mert, hogy éppen akkor nem 

volt találkozónk, s nem jegyeztettem be 

időben a naptárukba, s pöfékeltem 

magamból a sértődöttséget, hogy soha 

többet, senkit közülük meg nem köszöntök 

többé. Most meg a Nyárköszöntőn 

ünnepeltük a Lászlókat, jómagam is 

énekeltem a Serkenj fel kegyes népet, és már 

csak mulattam áprilisi zsörtölődésemen.  
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A történetet azért említem, hogy beszélhessek Virágh Tibornak, a kitűnő 

előadóművész-barátnak nem mindennapi gesztusáról, miként köszöntötte 

titkárunkat, Juhász Lacit névnapja vigíliáján. Főzött az esőben, bográcsban 

készítette a paprikás krumplit, - mindig máskor Laci a konyhafőnök -, s ezzel 

hódolt a nagy szakács előtt. És még meggyes pitét is sütött. S az egészet 

megtetézte azzal, hogy jelenlétünkben elmondta Laci kedvenc verseit, meg 

azokat, amelyek az ő kedvencei, és órákon át mondta, mondta, nagyon jól, mert 

hát kitűnő előadó, a végén már irodalmi paródiákkal is mulattatott. 

S mert a példa ragadós, az egész társaság verselt és énekelt, a jókedv hullámzott, 

a pitvarból a tornácra is átcsapott, s tartott végkimerülésig. 

Tudnak ezek a fiúk, lányok névnapot ünnepelni, ha kijön a lépés, meg, ha van 

egy spiritusz rektor, mint most volt Virágh Tibi. 

Isten éltesse Lászlóinkat meg a gesztusgyakorló barátot! Végül 

valamennyiünket, akik ünnepeltünk az ünnepeltekkel. 

 

 

Ez is a Nyárköszöntőn történt  
Két értelmiségi vitatkozott a tévében. Az egyik Vörösmarty nézetét, hogy az 

ember sárkányfog vetemény, variálta a maga nyelvén, a másik meg a szeretet 

képességéről beszélt, hogy alapvetően ez volna belénk kódolva, nem az 

agresszivitás, ez utóbbira ugyanis késztetni kell az embert, hergelni rá, 

manipulálni, helyzeteket teremteni hozzá. 

Még a Nyárköszöntőn történt. Szándékunk szerint 

Kunszentmártonnal ismerkedtünk, s ezen közben 

megteltünk örvendezéssel. Nemcsak azért, mert a három 

intézmény, a művelődési ház kiállító terme, a volt 

zsinagóga, s a hajdani, börtönből átalakított múzeum, 

melyet megtekintettünk, gazdag ismeretekkel s maradandó 

élménnyel ajándékozott meg bennünket, hanem, mert 

három kiváló ember volt a kalauzunk, három szeretni tudó 

és szeretnivaló ember. Ahogy azonosultak 

mondandójukkal, ahogy 

ambicionálták, hogy lássunk úgy, 

ahogyan ők, ahogy éreztették velünk, hogy fontosak 

vagyunk nekik, magunk is kezdtük hinni, kitüntetettjei 

vagyunk a sorsnak, kivételes élményben részesülünk, 

láthatjuk mindazt, amit meg- illetve felmutatnak. 

Tényleg, mifélék is vagyunk mi emberek? Ha olyanokkal 

találkozunk, mint Dezső Dóra, Gácsi Anna, és az a 

fiatalember, aki kalauzolt bennünket a múzeumban, akár 

hihetjük, hogy alapvető késztetésünk van a jóságra, 

fogékonyságunk a szeretetre, s igaz, amit a Biblia mond, 

jobb adni, mint kapni. 
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S ha már ez lett a mondat vége, hadd írjam le, hogy Kürtön a Nyárköszöntő előtt 

Balogh Csaba segített a szobák és a kert rendbetételében, kiköszörülte a 

szerszámokat, megjavította a fűnyírót, Mányi Pista meg Láng Judit a 

Nyárköszöntő alatt és után megalkották a másik kerekasztalt. Pista még festéket 

is hozott, meg ecsetet. Nekem már csak nyalni kell a deszkát. Apropó deszka! 

Azt meg ajándékba hozta Komlós Ferenc, a már korábban is emlegetett 

vállalkozó-kereskedő.  

 

 

Kismaros, meg amit akartok 

Ami nemrég történt, mintha az akarna feledésben maradni. De aztán ásni 

kezdek, jönne már a lent lévő a felszínre!  

Szeptember végén, amikor még nyíltak a kerti 

virágok, s mi Kismaroson voltunk és búcsúztattuk a 

nyarat, s óhajtottam volna emlékezni, mi is történt 

ottan, hát nem üresség volt, ami tátongott az 

élmény helyén?! Míg csak el nem kezdtem ásni. 

Akkor már feltartott kezekkel jelentkeztek az 

élmények. 

Mohai Gabi és Zsombori Erzsike vittek ki 

Kismarosra kocsival, és mi voltunk a cicerónék, s 

mennyire örültünk, hogy tetszett ott nekik minden! A hangulat olyan volt, mint 

máskor, békés és örvendező. És jókat ettünk, hogy mit, arra nem emlékszem, de 

hogy Mányi Pista szatmári szilvapálinkáját ittuk, az biztos. És ki is lazult, aki 

feszes volt. 

Másnap. Kirándulás kocsikkal. Szesztay Domi 

az idegenvezető. Mindent tud és kedves. Elvitt 

minket Horpácsra a Mikszáth-kúriába. Nagy 

élmény volt. Remekbe rendezett kiállítást 

láttunk. A nagy író műveinek például olyan 

vonulatával ismerkedhettem, melyről alig volt 

tudomásom: Mikszáthtal, a közíróval, a 

filozófus hajlandóságúval, a gondolkodóval, aki 

a nemzet sorskérdéseiről elmélkedik. Innen 

Szécsénybe autóztunk, és egy pompásan 

felkészült fiatal szerzetes kalauzolásával 

megnéztük a műemlékeket, a klastromot és a 

templomot. Jómagam csak ámuldoztam, 

mennyi kincsünk van, s alig van róla 

tudomásunk. És máris Hollókőn voltunk. És itt 

volt a vár. Ámulatba estem; rendbe rakva, 
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restaurálva, eligazító táblákkal ellátva. Úgy éreztem magam, mintha Ausztriában 

járnék. És voltunk még, ha jól emlékszem, műemléket nézni Tereskén, 

Kozárdon és Moharán. És besötétedésre újfent Kismaroson.  

  

Estére meglepetést készítettünk Kósa Vilmának, a szürke eminenciás-

asszonynak, a nagy kuckós személyiségnek, a mindenes-nek. Őt köszöntötték, 

akik szeretik - nyolcvan éves – verssel, énekkel, 

virággal, kedveskedő tárgyakkal, róla szóló 

szövegekkel, Bezdán Józsi mosolyogtató 

paródiá-val.  Aztán nagyot nótáztunk, amúgy 

férfiasan. 

 A vasárnap délelőttre valahogy nem 

emlékszem. Közgyűlés volt.  És a házigazdával 

tértünk haza. 

 

 

 

Gabnai Kati a vendégünk 

Jött, látott és győzött. Mindenkinek tetszett, tetszett, hogy dinamikus és 

összeszedett és őszinte és hogy jó előadó. 

Örültem, hogy olyan volt az én hajdani 

kollégám, mint amilyen, akinek egy időben 

még a pályáját is módomban volt egyengetni. 

Korábban írtam róla a Naplómban, abból az 

alkalomból, hogy elküldte kötetét színházi 

írásainak gyűjteményét. Ezt illesztem most 

ide. 

Mintázd meg levegőből, ez a címe Gabnai 

Katalin könyvének, s alatta kisebb betűvel: 

Színházi írások. Csaknem 500 oldalon. Nem kritikák, írja a szerző, a kritika 

megjelölést nem is használja, „nem akarván vele bosszantani a színikritikusként 

ténykedő igaziakat.” 

Húsz év színházi írásait gyűjtötte össze, s jómagam csak ámulok, s most nem 

azon, hogy elmúlok, hanem, hogy mit tud ez a Gabnai mi olyasmit (is) tud, 

amiről nekem eleddig tudomásom sem volt.  Hogy jó tanár, jó didaktikus, jó 

szerkesztő, jó szervező, jó rendező, jó drámaíró, mindezekért becsültem, hogy 

érzékletesen fogalmaz, ezért irigyeltem, de hogy színházértőt is tisztelhetek 

benne, olyat, akinek húsz év óta meg is jelennek a kritikái, reflexiói, méltatásai, 

nóvum nekem.  Ez bizony elkerülte a figyelmemet. És nyilván azért kerülte el, 

mivel nem olvastam azokat a lapokat, ahol megjelentek az írások. S mért nem 

olvastam? – én vétkem, én nagy vétkem -, mivel az utóbbi két évtizedben egyre 

kevésbé érdekelt a színház maga, a professzionista színház. Amit akár bánhatnék 

is, olvasván az ő remekléseit. 
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Nagyon tud látni és érezni ez a hölgy. Kihallja a rendezésekből a mának szólót, 

az üzenetet, észreveszi az értéket, a mellékszereplők játékában is, a jelmezben és 

a képben is. Mindezt úgy fogalmazza meg, hálistennek nem rejti magát az 

objektivitás álarcába, hogy végig érezzük érzékeny, figyelő jelenlétét, s hamar 

meg is tapasztaljuk, hogy bizony itt egy egyéni hangú, önmagát konzekvensen 

felvállaló színházi kritikussal van találkozásunk, aki a szó legjobb értelmében 

közvetítő. Miként a jó pedagógus is az, közvetítő.  Gabnai Katalin minket segít, 

nézőket, mire figyeljünk, mit lássunk, mire hegyezzük fülünket, hogy halljuk 

meg a nekünk szóló üzenetet. 

Élvezetes olvasni ezeket az írásokat, még így is, hogy alig láttam valamit is azok 

közül, amiről ír. És sajnálom. 

 

 

Mányi István-kiállítás a debreceni Tóth Árpád Gimnáziumban 

Mányi Pista visszatért az almamáterbe. Itt volt középiskolás diák 1957 és 1961 

között. Az Ybl-díjas építész képi dokumentációk segítségével vezette végig 

nagyszámú nézőit alkotó pályája kiemelkedő 

állomásain. Kuckósok, barátai és a kiállítás 

megrendezésében segítői, többen levonultunk 

Debrecenbe.  Pista engem kért meg, mondjak 

bevezetőt a kiállítás előtt, úgy is, mint aki 

ismeri és szereti műveit, s úgy is, mint ki ismeri 

őt magát is, lévén, hogy négy éven át 

magyartanára és osztályfőnöke voltam. 

A terjedelmes bevezetőből emelek ki néhány mozzanatot. 

„Mányi István mondta egy interjúban. Nem osztályoztam feladataimat koruk-

méretük szerint. Szerettem új házat építeni és elszegődtem eleink munkáinak 

mentéséhez, megőrzéséhez. Nem értem azok műgondját, akik mindezt az 

önmegvalósítás céljaként cselekszik. Az eredmény vall alkotójáról, 

gondolkodásáról és jelleméről. De ez majd a mű kisugárzása, tanúvallomása 

lesz, és nem a célja létrehozásának.” 

Alázatos művész Mányi István, ezt sugározzák a művei, 

mindig igazodik a feladathoz, és átalakításkor, bővítéskor 

az eredeti mű stílusához. Használni akar, nem tündökölni, 

mondom Váci Mihály után szabadon. Ezt fogalmazhatja 

meg a látogató is – gondolom – a tárlat megtekintése után. 

S az egykori osztályfőnök és az öregkori barát sem 

mondhat mást, mint hogy ilyen ő a civil életében is. Barát, 

aki használni akar s nem tündökölni. 

Kedves barátaim, örüljünk Mányi Istvánnak, a kiváló 

építésznek, akinek a névét már is jegyzik, akit az utókor - 

bízvást mondhatjuk - emlegetni fog, és örüljünk annak, 

hogy ilyen tanítvány is van, akiknek fontos az almamáter, 
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fontos a tudása annak, hogy jött valahonnan – ő történetesen Hajdúsámsonból és 

Debrecenből -, akikben él a szeretet és hála képessége, akiknek nemzeti 

közösségünk épülésére sikerült, sikerül életművet létrehozni. 

Az egykori tanár köszöni a sorsnak, hogy megajándékozta ezzel a nem 

mindennapi élménnyel, e kiállítás-megnyitó ünnepséggel, itt, pedagógiai 

működésének egykori helyén, a Tóth árpád Gimnáziumban, ahol 1957 és 1966 

között volt lehetősége tanítani.” 

 

 

Bíbó István a Kuckóban 

 

Hallgattam Bíbó Istvánt, a fiút természetesen a 

Kuckóban, hallgattam, ahogy beszél ötvenhatról, a 

forradalomról, meg az utána következő hónapokról, 

miként is élte meg ő, a kamasz - a zseniális 

gondolkodónak, a kiemelkedő történelmi szereplőnek, 

az idősebb Bíbó Istvánnak a fia -, a drámai 

fordulatokban gazdag hónapokat, hallgattam, ahogy 

beszél, folyamatosan ellenőrizve magát, mégpedig rá 

jellemzően, kiegyensúlyozott ritmusban. 

Kiemelném azt, hogy ellenőrizve magát, s 

kiegyensúlyozott ritmusban, ugyanis ez a két 

megtapasztalt tulajdonsága hitelesítette őt magát 

előttünk. Megtapasztalhattuk, hogy kizökkenthetetlen 

és a maga igazságához konzekvensen ragaszkodó személyiség, aki elvi 

engedményeket képtelen tenni. Igazi értelmiségi. 

Ezektől a tulajdonságaitól vált megkérdőjelezhetetlenné minden, amit mondott 

ötvenhatos élményeiről, édesapjáról, a maga pedagógiai nézeteiről, történelmi 

személyiségekhez fűződő kapcsolatairól, reformátusságáról, iskolaigazgatói 

korszakairól. És közben végig azt éreztem, hogy ez a hetven körüli férfiú az 

édesapját formázza, erkölcseiben mindenképpen, de a tudósi megbízhatóságban 

is. 

S láttam az apát, lelki szemeim előtt láttam, akit, miután október 28-án 

meggyőzik a barátai, Illyés Gyula meg Tamási 

Áron, hogy a Parasztpárt képviseletében el kell 

vállalnia a miniszterséget a Nagy Imre 

kormányban, programmal indul a parlamentbe. 

És mikor?  November 4-én, amikor a szovjetek 

már nyomulnak Pest felé. Azon a napon lett 

volna az első minisztertanácsi ülés, de már egy 

miniszter sincs bent, Nagy Imre a jugoszláv 

követségen, Kádár, mint utóbb kiderült, Szolnokon, ő viszont nemcsak, hogy 

bemegy, de ott is marad. Egyedül a kinevezett miniszterek közül. És ott marad 
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november 6-ig. Előterjesztést juttat el az amerikai és angol nagykövetségre, 

Magyarokhoz címmel felhívást intéz a nemzethez, aztán majd várja a 

letartóztatását. S talán maga sem tudja, hogy vállalásával megmenti a magyar 

értelmiség becsületét 

Bíbó István máig etalon. 

Hát ezt az apát formázza a fiú, aki megtisztelt bennünket és beszélgetett velünk. 

És hálás szívvel gondolok Cserna Csabára, ő hozta nekünk Bíbó Istvánt.  

 

 

Túry Ferencnek örültünk, a citerázó pszichiáter professzornak 

 

Hogy találtam rá erre a kitűnő emberre - kérdezték 

többen is a Túry kuckó után, mert hogy a jeles 

professzor mindenkit elbűvölt természetességével, 

tudásával és művészetével.  

Az édesapját ismertem, aki szeretett kollégám volt - 

feleltem ilyenkor -, s az ő révén lett találkozásom a 

fiúval. Emlékszem, mint csodálkoztam, amikor mondta 

az öreg Feri, hogy a fia pszichiáter és népzenész, és 

hogy citerázik! 

Most aztán meggyőződtünk egyről-másról, 

mindenekelőtt arról, hogy Túry professzor közvetlen 

ember, jó előadó, s úgy beszél a kutatásai tárgyáról, a 

kóros soványságról és az elhízásról, mint a jó tanár a 

társadalmi problémákról. Belevon minket a diskurzusba, s már magunk is akként 

gondoljuk, miként ő, a kutató, hogy e betegségeket eredményesen az orvos csak 

akkor gyógyíthatja, ha a család együttműködik vele. 

Jó volt hallgatni ezt a családpárti művész-tudóst. A 

kérdésekkel nem is fukarkodtunk. 

Az előadás után Túry Ferenc citerázott, népdalokat, 

jazzt és klasszikusokat. Túry Ferenc művész, Túry 

Ferenc virtuóz. A végén még nótáztunk is. 

Amikor megkértem, hogy jöjjön el hozzánk, azt is 

megkérdeztem, miről beszélne a legszívesebben. Azt 

válaszolta, őt a lélek és a zene érdekli. És elérte, hogy 

az alatt a két óra alatt, míg velünk volt, minket is csak 

ez érdekelt, a lelkünk és a zene. 

Jó hogy élnek még körünkben varázsló emberek!  
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A Túri család muzsikált az adventi kuckónkon 

 

Túriék, apa anya meg a négy gyerek - ebből 

három muzsikált, betlehemezett, énekelt, táncolt, 

a kicsi meg tette-vette magát, ha elfáradt, az 

anyja ölébe ült, az anya meg úgy húzta a vonót – 

bebocsátottak - gondolom a többiekkel, a 

kuckósokkal egyetemben voltunk vagy félszázan 

- a maguk teremtette, békés hangulatú, egymásra 

figyelő világukba. Bebocsátottak a népzene 

teremtette világukba, úgy, hogy két órára el is 

felejtettem magamat. Örültem az ő örömüknek, igen, mivel érződött, hogy 

maguk is feldobódnak attól, amit s ahogy muzsikálnak. Nemcsak az arcuk volt 

derűs, de a lelkük is. 

Nekünk meg módunkban volt a Túriék teremtette miliőben búcsúzni egymástól, 

meg a 2010-es esztendőtől,  s kívánni másikunknak boldog Karácsonyt s boldog 

Új esztendőt. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Litkai Gergely meg a stand-up comedy  a Kuckóban 

 

Most világosodtam meg 2011 januárjában –későn érő 

típus vagyok –, most, hogy köszönthettük a Kuckóban 

Litkai Gergelyt, a humoristát, hogy amit én egynek 

hittem, az kettő, hogy tudniillik nem a kabaré fogalmon 

belül kell elhelyeznünk azt az egyszemélyes, nevettetni 

szándékozó, monologizálásra épülő előadói 

tevékenységet, amit angolszász minta nyomán stand-up 

comedynek neveznek, hanem úgy kell azt tekinteni, 

mint új, önálló műfajt. Megnéztem aztán a Wikipédiát, 

mit ír erről. Sok okosat. Mintha Litkai Gergelyt 

olvastam volna. Ő is akként tájékoztatott a Kuckóban, 

miként az írás az interneten. 
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Ha kételkedtem is idáig, van-e haszna az internetes naplóírásnak a Dété 

naplójának, most megnyugodhattam, van. Ez a 

beszélgetés Litkai Gergellyel és az őt faggató Fábry 

Szabolccsal nem jött volna létre, ha én nem 

fogalmazom meg, meglehetős summásan a 

véleményemet a novemberi naplóban, írván, hogy 

amit mostanában kabaré címen hallani lehet, az 

efféle monológokat, az hovatovább élvezhetetlen, 

szellemtelen, áthallások nélküli, és többnyire altáji 

humoron nyugszik. Ezen akadt fenn Fábry Szabolcs, 

egykori tanítványom, aki amúgy kedvelője a 

Dumaszínháznak és jó ismerője Litkai Gergelynek, kérdezte is tőlem, nem 

gondolom-e, hogy kissé elhamarkodott és egyoldalúan negatív a vélekedésem? 

Imél imélt követett és megegyeztünk: elhozza hozzánk a műfaj jelesét és 

ismerőjét, a Dumaszínház vezetőjét a Kuckóba, s majd meglátjuk, mint 

vélekedem aztán. 

Jó este volt, tanulságos este volt. Szabolcs, mint ki maga is kíváncsi, akként 

kérdezett, Gergő meg művelten, humorral és öniróniával válaszolt.  A több mint 

félszáz érdeklődő között sokan voltak műfajkedvelők és értők, úgy, hogy 

felvillanyozó beszélgetés résztvevői lehettünk. Én egyetértettem az előadóval, ő 

meg velem, hogy nem lehet nem különbséget tenni előadó és előadó között, s 

mint minden művészeti ágban, itt is létezik tehetséges és kevésbé tehetséges 

ember, és hogy az alpáriság nem lehet díjazandó, s bár nagy a késztetés, nem 

kötelező kiszolgálni a közönség ebbéli igényét. Én mondtam, hogy minden 

előadónak, tehát a stand-uposoknak is kötelező kell, hogy legyen helyesen 

beszélni, a magyar nyelv beszédhangsúlya szerint, hogy mindenki, aki közönség 

elé áll, akár tudja, akár nem, akár akarja, akár nem, akkor ott, közlő, mesélő, 

előadó állapotában ő nevelő, aki felelős azért, amit mond, és ahogyan. 

Ami még fontos lehet. A monologizáló humorista akkor tekinthető művésznek, 

ha - mint szövegíró és előadó - úgy képes szólni, noha saját élményeiről, hogy a 

néző, hallgató magára, a maga problémájára, korára, kora problémájára ismerjen 

általa. 
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A Mányi-kuckón 

 

Mányi Pista meghatározó személyisége a Kuckónak. 

Mondhatni közkívánatra került a februári programba, 

miután előtte két kiállítását is megtekintettük, Pesten és 

Debrecenben.  Ekként hirdettük őt: Az Ybl-díjas 

építésszel beszélgetünk alkotói pályájáról, és 

megtekintjük életművének dokumentációját. Előre 

jeleztem, hogy nótázunk is, Pista kedvelt népdalait 

énekeljük. 

És sokan összejöttünk és figyelmesen megtekintettünk 

mindent, és hallgattuk Pistát, aki színesen és beleéléssel 

kommentálta az alkotásairól vetített képeket, s közben 

remekül sztorizott. 

És volt bőven enni- és innivaló és énekeltünk nagy 

jókedvünkben, mert örültünk a Pista örömének, hogy, 

lám, életmű van mögötte, s az életmű mögött jó 

feleség, meg négy gyerek. 

Több nem is kell, hogy teljesnek tudjunk egy életet. S 

mert szeretjük őket – Ildi, a feleség is köztünk -, 

nótáztunk hát vidáman, s ha volt is köztünk bánatos, 

bizony, hogy ö is nótába menekült. 

Hat órától tizenegyig, eddig örültünk egymásnak. 

 

 

Kuckós együttlét Diósjenőn 

Hovatovább kuckós hagyomány, ha február, akkor farsangi kirándulás. 

Maskarázás. Valahol vidéken. 

Most éppen Diósjenőn, egy panzióban – play welness -, 

öt ágyas faházakban. És teljes ellátás. Kispénzűek 

örülhettünk. Diósjenőt a pénztárcánkhoz szabták. 

Megérkezünk kissé késve, Pistáékkal. Valaki a 

nyakamba borul és sír. Ő már ivott. Bánata van, 

elmondja. Évával, a temetésről beszélünk, a 

Kálmánéról.  És Gyurival a honlap dolgáról és Tiborral 

a kötetéről, amelyre szerződést kötött. És iszunk, 

valakik pálinkát és sört sűrű egymásutánban, hamar 

akarnak oldódni. Sikerül. Egy fotelekkel bélelt asztalnál 

külön társaság, beszélgetnek, de csak annak a hangja 

hallatszik, akinek amúgy is szokott, a Lacié. Aztán 

vacsorázunk egy hosszú, megterített asztalnál.  Mohón eszünk és sokat, kivéve 

Ildikót, aki vegetáriánus. Ketten viszont dupla adaggal kezdik.  Vacsora után 
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Laci bölcsmondások olvasásával tornáztatja az agyunkat. Nem sok sikerrel. 

Aztán viccolvasás. De valahogy senki nem veszi a lapot. Majd megérkezik Józsi 

Zsuzsával.  Ím, már teljes a létszám. 17-en vagyunk. Józsi fellépett Dunakeszin. 

Fel van dobva. Beteg volt, hát örülünk, hogy vidám.  

Közben helykeresés a faházakban. Aztán fekvés. Elfészkelődünk, de van, aki 

későn jön, átmegy a szobán, ahol az ágyam, s ahol már aludnék. A fürdőszobába 

megy, amely wc is, zuhanyozik, pisil vagy kakál, minden hallatszik, a csurgás 

dinamikája is. Szorongok. Ha szellentek álmomban, meghallhatják, olyan 

vékony a fal. Aztán alszom, mint odvas farakás.  

Reggel kelünk, mint otthon, háromnegyed 

hétkor. A panzió zárva, kávé nincs.  Pálinka 

viszont kéznél. Mindazonáltal elindulunk 

négyen, Erzsi, Vilka, Tibor meg én 

szerencsét próbálni, koffein-vadászatra.  

Párszáz lépés után füstös presszó. Figurák, 

akik talán le se feküdtek, vagy kirúgták őket 

otthonról, netán munkából jöttek, kókán, 

három sörös üveggel körbebástyázva néznek 

kifelé magukból. Kávé szerencsére van. Jó. 

És jót is beszélgetünk közben. Hogy miről, nem 

emlékszem.   

Féltízkor reggelizünk parasztos rántottát, aztán irány a 

Börzsöny. Kirándulunk a hegyekbe. Élvezzük, hogy 

Ildikó két kutyája szertelenül futkorászik. Mint kik most 

tanulják, mi is a szabadság. Mi már nem futkorászunk, 

örülünk, hogy mászunk. Majd vissza is fordulunk, ám 

lelkesítjük magunkat, milyen szép ez a fiatal bükkös és 

a fennsík, s milyen pompás a levegő, meg milyen 

kedves a félig befagyott tó a vadkacsákkal. És derűsek 

vagyunk, és emlegetjük, milyen jó, hogy eljöttünk, 

kellett már ez a mozgás, s milyen jó, hogy itt mindenki 

szereti a másikat, közben elhangzik, hogy Istvánék már 

megint politikáról beszéltek, noha íratlan 

szabály, hogy pártoskodásnak teret nem adunk. 

Az ital kihozza - mondja valaki.  

Hát ne hozza - mondja szintén valaki. 

Este, vacsora után Józsival Ady verseket 

improvizálunk. Örülünk, hogy fog az agyunk. 

Ágota meg a farsangi népszokásokról beszél, 

aztán jönnek a farsangosok jelmezben. 

Kilencen öltöztek be. Megtapsoljuk őket. És 

micsoda karaktereket formáznak! A kazah 

nagyasszony, a kán első felesége; az alkoholista lumpen férfi; Ophélia és 
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Polónius a Hamletből; az örökös 

beosztott, a titkárkisasszony a 

valóságból; a Madárijesztő az 

Ózból;  angol lady múlt századi 

regényekből; a Kis- és Nagyfejű 

Zordonbordon a Négyszögletű 

Kerekerdőből és persze Döm-dö-

döm ugyanonnan.  Béla, a 

zsűrielnök bölcsen értékel.  

Utána diszkó a helybeli 

fiataloknak. Fülsiketítő zene.  És 

nem ők táncolnak. Mi.  Mégpedig 

fergetegesen. 

Ugyan nem mondjuk, de gondoljuk, sohse halunk meg.  

 

 

 

 

A Kriston-Vizi házaspárt köszöntöttük a Kuckóban  

 

Más dolgom nem volt azon a hétfői napon, a március eleji kuckós napon, mint 

hogy fogadjam a sarkon, a klub előtt, 

Kriston-Vizi Józsefet meg feleségét, Kriston 

Bordi Zsuzsát, előadóinkat a Kuckóban, 

Trencsényi László beszélgetőtársait, meg 

fogadjam a vendégeket, akiket Vizi Jóska 

hívott - kiterjedt baráti, szakmai társasága 

van, több társadalmi egyesületnek vezetője, 

többek között a Kis Áron társaságnak is -, 

aztán már nyájaskodhattam, pálinkát 

töltögethettem,  koccinthattam és beszélgethettem a vendégekkel, régiekkel és 

újakkal, és köszönthettem a program nyitányaként a megnyerő népművelő, 

pedagógus, muzeológus házaspárt, meg a végén könyveket nyújthattam át, az 

enyéimet, hogy én is adjak valamit viszonzásként.  

Trencsényi Laci derűs lélekkel, jó felkészültséggel és szeretettel kérdezett, 

minek nyomán kirajzolódott előttünk két magyar életút, tekervényes és sikeres, 

külön-külön is, meg együtt is, mivel az utak idővel egymásba kapcsolódtak.  

Sorsa van az embernek, mondták a régiek, de mintha előadóink élete is ezt 

igazolta volna. Nem lehet nem menni, ahová te küldtél, adja Babits a mondatot 

Jónás szájába. És ők, kanyarokkal ugyan, de mentek, amire predesztinálódtak; 

kutattak, tanítottak, írtak a nekik rendelt területen, néprajz, népi játékok, 

pedagógia, játékos módszerek témáiban. Mindketten magvetők, ez a sorsuk. A 

betakarítás már nem biztos, hogy rájuk bízatik. 
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Kósa Vilma Izraelről, én meg róla 

Megosztják az időt, ha Katona Erzsi, Kósa Vilma diákkori és jelenlegi barátnője 

meg nem betegszik váratlanul, (Erzsike kazahsztáni útjáról beszélt volna, így 

majd külön lesz ő is, később), de nem okozott gondot Kósa Vilmának, hogy 

egymaga szórakoztasson. Izraeli úti beszámolója páratlanul színesre és 

érdekfeszítőre sikeredett. A tér, a Bajzik-Mallász házaspár lakásának a 

nagyszobája egyszerre volt családiasan intim és teremszerűen meghitt. Előadónk 

ezt a személyiségéből áradó karizmával be is töltötte.  

Elmondjuk, hogy Kósa Vilma a lányával, Debreczeni Ágnessel – megjegyzem 

az előbbi a feleségem, az utóbbi a lányom -. zarándokútra repültek a 

Szentföldre, megjutalmazván magukat, hogy egyikőjük megérte a nyolcvan, 

másikójuk meg az ötven évet. Nos, erről az útról 

beszélt a kuckóalapító tanárnő. 

Tudtam régi gimnáziumi tanítványaitól, hogy jó 

előadónak tartották, azt is, hogy maguk közt 

anyucinak nevezték. Mondták, hogy szépen 

beszélt, összeszedetten és sohse szaladt ki az időből. 

Arról meg az unokái regélnek, hogy milyen 

páratlan színességgel és improvizációs készséggel 

tudott a mama mesélni (Most a dédunokáit 

bűvöli.)  

Jómagam mindkét élményből kimaradtam 

eleddig, mivel sem tanítványának, sem 

unokájának nem sikerült lennem. Az ég viszont 

most megadta, hogy dupla élményben részesüljek. Kósa Vilma ugyanis itt a 

kihelyezett kuckóban egyszerre volt tanár és mesélő, pontos leíró és kedves 

sztorizó. És sokan ámultak, akik eleddig ebből az élményből kimaradtak, s csak 

akként ismerték, mint aki energikusa szervez, háziasszonyként mindenes, és 

kellemetlen kérdéseket tesz fel. 

Örültem, hogy kitárt karral indulhattam gratulálni, és nem immel-ámmal, ahogy 

ő szokott volt olykoron, mikoron én kerülök előadói pozícióba. 

Iróniát félre téve, Kósa Vilma elragadó volt.  
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Vári Fábián László, a kuckós barát. Előadás a műveiből 

Két előadás egymás utáni napon, Budapesten. Még áprilisban. A páternoszter 

kosarában című, a Kárpátalján élő költő, Vári Fábián 

László műveiből összeállított pódiumi játékunkról 

szólok, melyet a főiskolásaimmal mutattam be, a 

nagykőrösiekkel. Az egyiket a Szilágyi Dezső téri 

református egyház gyülekezeti termében, este, Csenki 

Zsuzsa jóvoltából zsúfolt ház előtt, és a költő 

jelenlétében, a másikat a Magyarok Házában a 

Magyarországon élő kárpátaljai magyarok előtt, 

félházas teremben, délben, közgyűlés és svédasztalos 

ebéd után. És a költő sem volt jelen. 

Az utóbbiról nem beszélek, tudnom kellett volna, hogy 

lelkiismeret-ébresztő előadás bemutatásához alkalmas 

időpont meg körülmény illik. S ez itt, most nem volt 

annak mondható. Az előadás ugyan rendben lezajlott, de a lélek mintha kívülre 

rekedt volna. És mintha a Kárpátaljáról elszármazott atyafiak kevéssé lettek 

volna ráhangolódva a szülőföldön maradt 

költő-honfitársuk üzenetére. 

Szóljak hát az első előadásról, 

mindenekelőtt arról, hogy Vári Fábián 

László, noha igazán férfias költő, valaki azt 

mondta, nem is néz ki költőnek, annyira 

férfias, szóval ennek a férfias költőnek, 

ennek a nem meghatódós, hatvan éves 

férfiúnak, ahogy megszólalt az előadás után, 

igencsak érzelmesre ereszkedtek a ráncai.  

Hát igaz, ami igaz, nagy siker volt a Szilágyi Dezső téren, a reformátusoknál, 

szinte eufóriás hangulat, a taps, ahogy mondani szokták, szűnni nem akart. A 

közönség köréből többen fontosnak tartották, hogy szóban is megfogalmazzák 

tetszésüket, fölemlegetve a lélektől lélekig gondolat- és érzelemáramlást, mint 

szokatlant, mint olyat, ami alig található manapság, és dicsérték a 

főiskolásaimat.  

Aztán jelen voltak Fábián Laci irodalmár 

ismerősei és eljöttek többen az én kuckós 

barátaim. A végén azokkal, akik nem siettek, 

meg a gyülekezeti tagokkal, meg a 

színpadosokkal körbeálltuk az éppen hatvan 

éves Vári Fábián Lászlót, és tiszteletére 

elénekeltük a Serkenj fel kegyes nép című 

népi köszöntőt. É örvendeztünk egymásnak 

is, jómagam még az újra felfedezett tanítványnak is, meg a régi ismerősnek is, 

akit most láttam harminc év után, aztán Füzesi Magdának, a költőnek és 
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szerkesztőnek, földimnek, a beregszászinak, aztán Filep Évának a még inkább 

földimnek, Váriból, szülőfalumból, ahonnan való a költő is. 

A főiskolásaim, akikkel több mint egy féléven át készültem erre az előadásra, 

maguk is megrendültek. S talán nem is tudják, hiszen még fiatalok, hogy 

katartikus hangulat színi előadás nyomán bizony ritkán születik. Az ilyenre, 

mint a mienk volt, szokták mondani, hogy kegyelmi helyzet.  

 

 

A Kuckóban Fábián Zoltán egyiptológussal 

Jó, ha az ember szereti a 

mesterségét, jó, ha a mesterség, 

hivatás, jó, mivel akkor sok 

más egyéb mellett arra is képes 

(az ember), hogy kedvvel, 

élvezetesen meséljen, mit is 

csinál, mikor dolgozik, amikor 

a hivatását gyakorolja. És ha 

erről mesél, örömet szerez a 

hallgatóinak, mint nekünk 

Fábián Zoltán, a tudós 

egyiptológus, aki miközben 

csevegett, bevezetett luxori ásatásának titkaiba. S mert 

vetített is, megelevenedett a mostani kopár vidék, az egykori, a Kr. előtti 

másfélezer éves temetkezési hely. 

Hogy válik valaki egyiptológussá, ez is érdekelt minket, meg hogy fűződik-e 

valamiféle nemzeti érdek a sírfeltáráshoz, és mi magyarok, az egykori 

gyarmatosítók mellett, a gazdag nyugati államok mellett miként tudunk 

egyáltalán helyzetbe kerülni, sírhoz jutni. 

Miután biztossá vált, hogy Fábián Zoltán - 

hála a személyes kapcsolatoknak, annak, 

hogy Farkasné Huszár Saci ismerte a lánya 

révén, Emese révén a neves és szimpatikus 

egyiptológust – Luxorból visszatérve 

vendégünk lesz a Kuckóban, 

utánanéztem, ugyan miféle információkhoz 

juttathat az internet. Kiderült, hogy a tudós 

ókor-történész, az egykori Kákosy 

tanítvány nemcsak sikeres kutató és publikáló, de az egykori költői szövegek 

műfordítója is.  

A találkozás vele élmény volt, Fábián Zoltán színes egyéniség, és pompás 

mesélő. És milyen pontos látleletet adott a mai Egyiptomról, és milyen remek 

portrékat az ottaniakról, az alkalmi munkatársakról, akik számára az ásás 

megélhetés! 
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És a professzornak volt ideje és empátiája arra is, hogy méltassa kutató 

restaurátorának, a jelenlévő Farkas Emesének az érdemeit, és jelezze, milyen 

sokra is tartja. 

 

Kiss Sándor Japánról és Wagner Nándor szobrászművészről 

Az alábbi szövegű és tördelésű meghívóval harangoztam be 2011. május 2-i 

kuckós találkozónkat. 

 
Érdekes beszélgetésre számíthatunk, amikor is vendégünk 

KISS SÁNDOR 

kuckó-tagunk és barátunk, a Japán-Magyar Baráti Társaság elnöke, a Wagner Nándor 

szobrászművész emlékét ápoló alapítvány elnöke,  

akit arra kértünk, beszéljen japán kapcsolatairól, 

és arról, miként élte át a legutóbbi földrengést  - éppen Japánban tartózkodott –  

és szóljon az ötvenhatban emigrált Wagner Nándor szobrászművészről,   

műveiről Európában és Japánban,  

és mutassa be nekünk  videóról a Gellért-hegyen látható Filozófusok című Wagner alkotta 

szobor-kompozíciót,  

s mutassa be az elhunyt művész japán feleségét élőben, aki, ha szerencsénk van, megtisztel 

minket jelenlétével  Sándor kíséretében. 

 
 

Kis Sándor diplomata volt, ha ezt nem tudjuk róla, viselkedéséről barkhobázva 

kikövetkeztetjük. Az egykori mérnök fegyelmezett mimikájú, harmonikus 

mozgású, ahogy mondani szokták, jó modorú, mértéktartóan elegáns, kellemes 

beszédű, jelen van, de magát előtérbe nem helyezi. Mosolygós és udvarias Kiss 

Sándor szabályos előadást tartott, megnyugtató hangon, választékos 

mondatokban, az amerikai 

retorika szerinti 

felépítettségben, sok képi 

segédlettel. Úgy éreztem 

magam, mint ki a mindenki 

egyetemén ül, és szájtátva 

bámul, mi mindent is tud ez a 

férfiú.. 

S mi mindent értettem, tudtam 

én meg az ő előadása nyomán! 

A japánok mentalitásáról, a 

munkához való viszonyukról, a 
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magyar-japán rokonságról, a földrengésről, amit Kiss Sándor is közvetlenül élt 

át, Wágner Nándorról a Nagyváradról indult és 1956-ban külföldre távozott 

művészről, annak ismertségéről, svédországi és Japánban található köztéri 

szobrairól. Előtte már megnéztük a Gellért hegyi szobor-kompozícióját a 

Filozófusokat, s csak ámult az ember, hogy mennyi tehetséget termett ez a föld, 

s mennyit nem ismerünk közülük, mert hogy Wagner Nándor is ritka tehetség 

lehetett. 

 És itt volt a törékeny japán hölgy, a feleség, maga is művész, férje 

hagyatékának gondozója, a Filozófusok felállításának finanszírozója, elbűvölő 

volt a szerénysége. 

 Szép este volt, tartalmas este volt. 

 

  

A kismarosi hétvégén.  

A kismarosi hétvégén, a kihelyezett kuckóban, amikor 

is Szeremley Hubáék és Bősze Ferencék voltak a 

vendégeink és Bősze Feri kérdéseitől ihletet kapva, 

jókat beszélgettünk a jeles borásszal, a kalandos életű 

vállalkozóval, és kóstolgattuk a borait, népdaloztunk 

is. Mányi Pista, a házigazda ugyanis meglepetéssel 

szolgált, meghívta muzsikálni Halmos Béla főiskolás 

tanítványait. A háromtagú, módfelett szimpatikus 

zenekar kedvünkre valóan húzta, örvendeztünk is 

nekik és dicsértük is őket, már akinek eszébe jutott, 

hogy ilyet is lehet cselekedni, dicsérni. 

Magam voltam talán, aki jó tanácsot is illesztett az 

elismerés mellé, már amikor elmenőben voltak, 

mondván a fiúknak, elsősorban a prímásnak, hogy tegyenek már úgy, mint akik 

élvezik is a munkájukat, éljenek együtt a zenével, azaz látszódjék az arcukon, 

mit is muzsikálnak, vidámat vagy szomorút. 

És az is jó lenne, ha a közönségükre is 

figyelnének, mint a cigányzenekarok 

prímásai annak idején, s megéreznék, mit 

akar a lazulni vágyó nótázó. 

Mi ugyanis mintha koncerten ültünk volna, 

csak asztal mellett, pohárral a kezünkben, 

olyanféle viszony alakult ki köztünk. Ők 

irányítottak, a muzsikusok. Mi meg 

hallgattunk, s hallgattuk őket.  

Visszafogottak voltak a fiúk, köszönték a tanácsot, csak a prímásgyerek jegyezte 

meg, hogy bevallja, nem tudott ránk figyelni, arra koncentrált, mi következik a 

repertoárja szerint. 
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Megint Tiszakürtön, a Nyárköszöntőn 

 

Sokan vagyunk  Eszünk, iszunk, 

Kecskemétre kirándulunk. Vörösre tapsoljuk 

a tenyerünket 

az Uray 

színpad Hans 

Sachs 

előadásán. A 

kerekasztalnál  

közgyűlést tartunk. Új elnököt választunk. Miután 

Juhász Emőke leköszönt, egyhangúlag Mányi Istvánra szavazunk. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dombóváron nem fájt semmi 

 

A gőzt, ha telítődött, le vagy ki kell vezetni. A mindenkori kirándulós kuckó a 

mi feszültség-levezetőnk. 

Most Dombóvárra kirándultunk és élveztük 

Kriston Vizi József házigazdai 

gondoskodását; szerzett olcsó szállást és 

kalauzolt minket és mutatott és magyarázott. 

Mi meg örültünk, hogy okos ember vezet 

minket, és nincs más tennivalónk, mint 

hallgatni és kérdezni, múzeumokat járni és 

néprajz ismeretben  okosodni, a Horvay 

szoborcsoportot bámulni és a parkban sétáni,  strandoni és terített asztal mellett 

étkezni, esti beszélgetésre körbeülni a szállásunk kertjét, és népdalozni és 
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borozni, újra népdalozni és újra borozni, a 

korábbinál harsányabban énekelni, 

anekdotákat és vicceket mesélni, majd újra 

inni, most már  vegyesen, majd vadul 

nótázni és szerenádot adni a korábban 

lefekvőknek, aztán elhalkulni és lenyugodni, 

másnap bűntudattal mosolyogni és 

reggelizni, majd újra kirándulni és ámulni, 

hogy milyen szép ez a Magyarország és benne 

Tolna, s milyen gyönyörűre formálták Ozorán a 

Pipó várát és örvendezni, hogy vagyunk, még 

vagyunk, és  hogy milyen jól tudjuk érezni 

magunkat ebben a nekünk kedves, teremtett 

világban, amikor úgy véljük, vélhetjük, hogy   

nekünk most, éppen most nem fáj semmi. 

 

 

Kuckós öröm Katona Erzsikénél 

 

Léteznek csendes örömök is. Mint a találkozások. 

Amikor azok találkoznak, akik szeretnek, vagy akarnak 

egymással találkozni. Nem kertelek, én most, amikor az 

előbbi sorokat leírtam, a mi kuckós találkozásainkra 

gondoltam, s hogy még konkrétabb legyek, arra a 

találkozásra, melyre Katona Erzsikénél került sor, az ő 

tágas lakásában, a Damjanich utcában, özvegyi 

magányát oldani kívánván, benépesítendő az otthont, 

amikor is ő volt a főszereplő. Beszélt nekünk kalandos 

kazahsztáni útjáról, ahová mint műfordítót hívták meg, 

lévén, hogy ő fordította le a jeles kazah író, Abis 

Kekilbajev oroszul írt regényét magyarra. 

 Látni kellett volna, hogy ölelik meg egymást a régen látott ismerősök, látni, 

milyen érzelmesen koccannak az egymásnak örvendező pálinkáspoharak, mint 

vonulnak gruppba elegáns hölgyeink, hogy gyorsan megbeszéljék, mi történt az 

utóbbi hetekben.  

S lassan, nem is olyan lassan,  otthonossággal telítődik meg a levegő, kérdések 

hangzanak el, pogácsás kosár jár a székek között,  fényképezőgép kattan, bor 

csorog a pohárba,  jófajta falatok csúsznak le a torkokon, gratulálnak a 

háziasszony-előadónak színes beszámolójáért, van, aki keresi, kinek is mondjon  

még dicsérő szókat, a titkár-séfnek vagy annak, aki külön is hozott ezt azt, 

megbeszélik, ki nincs itt, s vajh miért, valaki az orvos baráttal beszél, kettő, 

három is van a társaságban, bőrproblémáról vagy magas vérnyomásról, s már 

mindenki mosolyog, az is, aki most van itt először. És mosolyog Erzsike is, a 
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háziasszony-előadó, akkor is, amikor búcsúzik a társaság, mosolya 

elégedettséget fejez ki, őszinte örömöt, mivel tapasztalja, mindenki jól érezte 

magát, s mosolyog, mivel tudja, a találkozás folytatódik. 

Viszontlátásra a Hunyadi-klubban – ezt már én mondom! 

 

 

Egy boldog ember  

Jó volt látni, hallgatni Tóth Tibor doktort, a 

belgyógyászat és a nefrológia tudós szakemberét, 

valamikori tanítványomat, és nemcsak azért, mivel 

valamennyiünket érdeklő ismerettel látott el bennünket, 

hanem mert áradt belőle a harmónia, bármit mondott is, 

történetesen az orvoslással kapcsolatos problémákról, 

Tibor megnyugtatott, hitette, hogy nincs nagy baj, van 

minek örülni. 

Tóth Tibor főorvos úr a polgári elegancia mértéktartó 

szabályai szerint volt jólöltözött, és nem látszott rajta, 

hogy hatvannyolc éves. Csinos volt és kellemesen, 

hibátlan mondatokban beszélt. A jelenlévőket 

érdekelte, ki is ő, azon túlmenően, hogy jó szakember 

és kellemes férfi. Megtudhattuk, hogy az a fajta ember, aki folytonosan tanul, 

mivel szeret tanulni, hogy példás távházasságban él; felesége Pécsett ő meg 

Pesten, hogy hetente egyszer-kétszer teniszezik, hogy boldog nagyapa és olyan 

apa, aki visszatartja magát, hogy dicsekedjen, noha megtehetné, mivel a három 

fia mind tehetséges, az egyik még zseniális is. 

Tóth Tibor főorvos úr nemzetben gondolkodik, és úgy gondolja, az Istent nem 

lehet kiiktatni az életünkből. És az a fajta 

ember, aki tud szeretni, tud hálás lenni, mint 

abból az osztályból többen, többek között 

Mányi Pista meg Balogh Csaba, akik jelen 

vannak, akiket 1961-ben érettségiztettem a 

debreceni Tóth Árpád gimnáziumban. 

A kedves Tóth Tibor, az én druszám, 

tanácsadó orvosom nem mondja, de látszik 

rajta, boldog ember, mert hogy mindig van 

valami értelmes cél előtte, cél, amit izzadás nélkül, derűs lélekkel el is ér. 
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Váczy Zsuzsa, a régi barát 

 

Mikor megismertem a nyolcvanas években, a csinos és 

vonzó fiatalasszony a Pedagógus Szakszervezetben 

dolgozott és a Pedagógusok Lapját szerkesztette. 

Jómagam, aki az Országos Közművelődési Intézetben 

hirdettem a drámapedagógia igéjét, semmit nem 

tartottam fontosabbnak, mint a pedagógusok ilyen irányú 

képzését. Társat kellett találnom, olyat, aki ugyanúgy 

gondolkodik, mint én, és még pénzt is tud szerezni és 

szervezni is képes. Ő lett a partnerem, Váczy Zsuzsa. 

Segített a Magyar Drámapedagógiai Társaság 

megalakításában is és tagja lett az elnökségnek is. 

Utóbb, jó tíz éven át ritkán találkoztunk, feleségként és 

anyukaként külhoni országok lakója lett Zsuzsa, s ebben a minőségben kitűnő 

ismerője az angol és amerikai iskolarendszereknek s azoknak a metodikáknak, 

melyek által nevelődtek és okosodtak az ő iskoláskorú gyermekei. Nyugdíjba a 

művelődésügyi minisztériumból ment, ahol oktatási külkapcsolatokkal és 

külföldi pályázatokkal foglalkozott.  

Zsuzsát, a Kuckóban - ahogy beszélt és 

kérdésekre válaszolt - megszerették a 

mieink. És nemcsak azért, mivel természetes 

volt és őszinte, és eddig nem ismert 

információkkal látott el bennünket, és még 

jól is fogalmazott, hanem mert megérezték, 

hogy hiteles ember, családanyaként 

szakmabéli. Négy gyerekes anyuka, aki már 

nagymama is. 

Befogadó hangulata lett a teremnek. Mindenki kíváncsi volt valamire. Annyi 

minden érdekelte a jelen lévő szülőket, nagyszülőket, az aktív pedagógusokat. 

Át is alakultunk beszélgető fórummá. S majd mikor a hagyományos forma 

felbomolt és laza kiscsoportokban folytatódott az eszmecsere, Váczy Zsuzsa 

csevegő partner lett. Én meg csak ültem, és csendes örvendezésbe kezdtem. 

Úgy tanultam valamikor - régi polgári szokás -, hogy a kedves vendég 

megtisztelő jelenlétét, szereplését illik utólagosan, levélben is megköszönni. 

Közlöm veletek, hogy én ezt cselekedtem. Régi polgári szokás szerint köszönő  

levelet írtam Zsuzsának. És amire nem számítottam, választ is kaptam tőle, noha 

ez már nem szerepel a polgári illemkódexben. 

Ezt írta: 

„Jó volt veletek nagyon, amit én köszönök. Nem emlékszem az elmúlt években 

olyan társaságra, ahol ilyen nyitottan, politikamentesen és kultúráltan lehetett 

volna beszélgetni. Jó tudni, hogy van ilyen. Adjon Isten erőt, jó egészséget, 

ahhoz, hogy ezt még nagyon sokáig folytassátok” 



 32 

 

 

Takács Géza és Mátyus Aliz.  Két kitűnő ember 

Takács Géza írt egy fontos könyvet, Kiútkeresők a címe, a cigányság kérdéséről 

szól, noha csak a baranyai cigányiskolákról 

ad hírt interjúk és a hozzájuk kapcsolódó 

megjegyzések által. 

Mátyus Aliz olvasta a könyvet, megtetszett 

neki, de nagyon, és kritikát írt róla a Bárka 

című lapban. Mátyus Alíz szerint 

alapkönyvről van szó, amit mindenkinek, 

politikusoknak, a témával foglalkozó 

szakembereknek, pedagógusoknak olvasni 

kellene, mivel kiút körvonalazódik Takács Géza könyvében. Mátyus Aliz azt 

írja: Ez a kézikönyv „eszköz a világ látásához. Sőt, még ennél is több, mert ezzel 

együtt kulcsot ad, mint minden jó pedagógia (jó pedagógus) a benne való 

eredményes, szerencsés, jó hely-elfoglaláshoz. A könyvet olvasója eredménnyel 

használhatja szemlélete miatt: iskolaalapításhoz, ország vezetéséhez, egy 

gyermek felneveléséhez.” 

Takács Gézát is ismertem, Mátyus Alizt is ismertem, mindkettőjüket fenntartás 

nélkül szerettem s szeretem, mindkettőjüket meghívtam a Kuckóba, hogy Aliz 

mutassa be Gézát illetve a könyvét. 

Takács Géza tanár Monoron, mellette családsegítő, máskor folyóirat szerkesztő. 

Jómagam többgyermekes apukaként 

ismerkedtem meg vele egy kenutúrán, 

évekkel ezelőtt, de tőle kaptam a biztatást is, 

hogy vágjak bele memoárom megírásába, de 

ő volt az is, aki összehozott minket az íróval, 

Fehér Bélával. 

Mátyus Aliz a Szín című népművelési 

folyóirat szerkesztője, érzékeny szociológus, 

író, pompás, lírai fogantatású novellák 

alkotója, nekem jótevőm, felfigyelt az 

internetes naplómra, oly igen, hogy részleteket közöl belőle a folyóiratában. 

Sikerük volt. Aliz szóban is megfogalmazta írott véleményét, hogy nagyra tartja 

a monori tanárt, és jelentősnek a könyvét, Géza meg hitelesítette Alizt. Felelősen 

szólt, pontosan fogalmazott, nem hagyott kétséget a felől, hogy mindenkor 

azonosul a mindenkori véleményével, hogy megvesztegethetetlen s még a 

szavakkal sem játszik. 

Együttlétünk végén említettem csak, hogy Takács Gézát Debrecenben, fiatal 

tanár korában spiclik figyelték és jelentettek róla. 
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Szvorák Katalinnal énekeltünk az adventi Kuckóban 

Olyan barátságos volt a tekintete, s természetes a 

viselkedése, hogy spontán módon tegezni kezdtem, 

rögtön elnézést is kértem tőle, de a tegezés már 

maradt.  

Aztán énekelni kezdett, karácsonyi énekeket, 

régieket és szépeket, s mindeközben azt érezhettük, 

hogy ez a Liszt-díjas énekes hozzánk közel álló társ, 

barát, s valamiképpen egy bordában lettünk szőve. S 

hamarosan együtt énekeltünk, ő meglepődött, erre 

nem számított, Az éneklésben már is társak lettünk. 

 Aztán ő elment, s az éneklést folytattuk. Nits Márti 

a zongora mellől irányított. És jöttek a régi 

karácsonyi énekek, de tanultunk újakat is. És a 

teremben lévő hetven adventi örvendező a közös 

éneklésben igencsak közel került egymáshoz. A 

teremnek 

bensőséges 

aurája lett.  És a 

bensőségesség 

érzékelhető volt 

akkor is, amikor 

privát módon 

beszélgettünk, 

eszegettünk, 

iszogattunk, amikor búcsúzkodtunk, amikor névnapokat köszöntöttünk s 

kívántunk egymásnak boldog karácsonyt. 

Jó volt együtt lenni 

És többen voltak ritkán látott régi barátok és többen voltak új barátok. És 

örvendeztünk egymásnak. 
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Kedves Barátaink!  

A feljegyzésekből és a gazdag képanyagból ennyit sikerült ide helyezni. 

Tekintettel arra, hogy nem krónikát olvastok, nem szólunk kellemetlen 

gazdasági és más személyi ügyekről, de boldogan szólunk arról a segítő 

készségről, amely megnyilvánul mindig, ha segíteni kell akár a Hunyadi utcai 

klubban, akár a Mányi-Gegus házaspár kismarosi házában, Tiszakürtön, a 

nádtetős portán vagy a Bajzik-Mallász házaspár otthonában. 

Gondoljuk, a következő közgyűlésen konkrétan is megneveztetnek azok, 

akiknek köszönettel tartozunk.  

Hadd írjuk le viszont örömmel, hogy léteznek immár új és még újabb tagjaink: 

Kolczonay Enikő, Lecső Mária, Kiss Sándor, Szundy László, Csoboth-Róbert 

Ödön, Dr. Sályi Mária, Dr. Tóth Tibor, Horváth László, dr Sári Imréné és Dr 

Sári Imre. 

 

 

Mindőtöknek  kívánunk  Boldog Új Esztendőt! 

 

 

 

 
 

Debreczeni Tibor                                                                           Aknay Tibor 

 


